



## PROTOKOLL

2023-06-13

BEREDNINGS- OCH FLÖDESGRUPPEN FÖR  
HÖJE Å VATTENRÅD

**Tid & datum:** kl 13.00, tisdag den 13 juni 2023

**Plats:** Kristallen Lund, Gnejsen

**Bilagor:** 4.1: Åtgärdslista inklusive aktuella åtgärder  
5.2: Rapport från nivåmätningar i Höje å 2022  
5.4: Utvärdering av markersättningsutredningen  
7.2: Provtagningsresultat Staffanstorps ARV  
8.3: Uppdrag till konsult och kansli

**Närvarande:**

Elin Fager	Staffanstorps kommun
Helena Björn	Lomma kommun
Susanne Johansson	VA SYD
Elin Svensson	Vattenrådets kansli
Rebecka Nilsson	Ekologigruppen
Kjell Thoreson	Staffanstorps kommun

avvek 13.30

**Ärenden:**

**1. Val av justeringsperson**

**Protokoll från föregående möte 2023-03-21**

**Dagordningen**

Punkt 7.2 angående utsläppsresultat från Staffanstorps avloppsreningsverk tas först. Under punkten 8.6 övrigt tas fråga från Staffanstorps kommun upp angående planerade underhållsåtgärder vid Vesums och Gullåkra mosse.

**BG/FG beslutar**

- att välja Susanne Johansson till justeringsperson
- att lägga protokollet till handlingarna
- att godkänna dagordningen med föreslagen justering

**2. Genomgång av viktiga ärenden på föregående styrelsemöte/AU**

Från stämman och konstituerande styrelsemöte: Många nya ledamöter i styrelsen. Carl von Friesendorff valdes återigen till ordförande och Jerry Ahlström till vice ordförande. På konstituerande styrelsemöte tog styrelsen beslut om att uppdraget för Offgrid pumplösning skulle läggas ut för upphandling.

**BG/FG beslutar**

- att lägga informationen till handlingarna

### 3. Anmälningar

#### **Åtgärdsprogram**

- 2023-03-24 Komplettering anmälan om vattenverksamhet – Bevattningsdamm Björnstorp
- 2023-03-27 Ändring av tillägsbeställning damm H69
- 2023-04-03 Beslut om bifall med villkor – Bevattningsdamm Björnstorp
- 2023-04-05 Beslut om preliminärt LONA stöd gällande Ökad biologisk mångfald
- 2023-04-18 Signerat avtal mellan markägare och Lunds kommun gällande bevattningsdamm
- 2023-04-19 Beslut om förlängning LOVA Tvåstegsdike Bjällerup
- 2023-04-27 Beställning av konsultuppdrag - Utredning av sedimenttransport
- 2023-05-03 Beställning av konsultuppdrag - Utveckling av VattenAtlas prestanda
- 2023-05-09 Anmälan om vattenverksamhet – Bubbelbarriär

#### **Recipientkontroll**

- 2023-04-28 Månadsrapport recipientkontroll

#### **Vattenförvaltning/övrigt**

- 2023-03-21 Nominering av ledamöter i vattenrådet från Svedala kommun och ombud vid stämma
- 2023-03-23 Nominering av ledamöter i vattenrådet från VA SYD och ombud vid stämma

#### **Arbetsutskott**

- 2023-04-11 Protokoll från AU

#### **BG/FG beslutar**

- att lägga anmälningarna till handlingarna

## 4. Flödesgruppen

### 4.1 Flödesgruppens åtgärdslista

### Bilaga 4.1

Helena Björn informerade om pågående utredning där DHI undersöker sedimenttransport i Höje å med biflöden. Vid ett första avstämningsmöte meddelades att man eventuellt kan se en trend mellan grumlighet och exploatering. Diskussion fördes att om man kommer fram till att det finns ett samband bör vattenrådet påtala detta för miljöförvaltningarna i medlemskommunerna. Susanne Johansson framförde att VA SYD arbetar med hur man ska hantera grumligt vatten från byggarbetsplatser eftersom man har problem med att det sedimenterar igen dagvattenledning. Diskussion fördes även kring vad turbiditet har för negativ påverkan på vattenlevande organismer.

Rebecka Nilsson på Ekologigruppen informerade kort om åtgärdslistan och vilka projekt kopplat till flödesgruppens arbete som just nu är i gång.

#### **BG/FG beslutar**

- att godkänna fortsatt arbete enligt redovisad planering
- att lägga informationen till handlingarna

### 4.4 Laget runt

Helena Björn informerade om att man i Lomma kommun förfinat sin skyfallskartering, att en dagvattenpolicy är på gång att färdigställas och att man arbetar med ett nytt exploateringsområde, Bjärreds vångar, som fungerar som en vattendelare där en del avrinning sker till Kävlingeån och en till Höje å. I området arbetar kommunen extra mycket med dagvattenfrågan eftersom området skiljer sig från övriga Lomma kommun. Området har en annan topografi och andra jordar. Lomma kommun har även en pågående dialog om vatten med SLU Alnarp.

Elin Fager informerade att Staffanstorps kommun håller på att ta fram en vattentjänstplan. Arbetet med Esarpstråket pågår. Möte har hållits med markägarna eftersom ersättningsnivån och avtalstiden ifrågasattes. Markägarna har önskat att Staffanstorp kommer med förslag på ny ersättning. Staffanstorp har skickat offertförfrågan till entreprenör vad det skulle kosta med skötsel av stråket. Staffanstorps kommun önskar att vattenrådet bistår med ytterligare konsulttid för att man ska kunna komma till en överenskommelse med markägarna. Kansliet inväntar en lista med information från Staffanstorps kommun om vad som behövs hjälp med och sedan tilldelar kansliet uppdraget till Ekologigruppen.

Susanne Johansson informerade om att VA SYD jobbar med att ta fram vattentjänstplan och att Värpingedammen tyvärr inte hinner anläggas i sommar pga motstridiga intressen i närheten men man ska ha en fortsatt dialog framöver. VA SYD arbetar även med utredning av dagvattenkvalitet och vill presentera detta för styrelsen längre fram, kanske efter årsskiftet. Dialog mellan VA SYD och kansliet framöver gällande presentation för styrelsen.

#### **BG/FG beslutar**

- att lägga informationen till handlingarna

## 5. Åtgärdsprogram

### 5.1 Höje å åtgärdsprogram 2022–2024

Rebecka Nilsson informerade kortfattat om pågående åtgärder.

#### **Gullåkra mosse**

Bemötande på yttrande som kom in under samrådet är inskickat. Ytterligare besked från domstolen inväntas.

#### **Björnstorp bevattningsvåtmark**

Förfrågningsunderlag ligger ute för upphandling. Tilldelningsbeslut planerat 26/6. Anmälan om vattenverksamhet godkänd av Länsstyrelsen. Anläggning planeras i höst så länge något anbud kommer in som inte överstiger vattenrådets och markägarens budget.

#### **Tvästegsdike Höjebromölla/ L Bjällerup**

Troligen kommer sträckan vid Höjebromölla 1:1 utgå. Detta då ny markägare inte accepterar den markersättning som vattenrådet kan erbjuda. Vattenrådet ser inte att det finns några särskilda skäl att erbjuda ytterligare ersättning. Inväntar slutgiltigt svar från markägaren.

### **Återvätning Borgeby 1:1**

Tidigare var det tal om utvidgning av dammen men nu har detta ändrats till återvättningsprojekt. Inspektor är intresserad om det finns ekonomi. Vattenrådet behöver fundera på hur man räknar på klimatnyttan av återvätning.

### **Våtmark och återvätning Genarp 8:6**

Förslag ska presenteras för markägaren. Ska ha i åtanke om åtgärderna kan finansieras med beviljade LONA-medel för ökad biologisk mångfald. Vattenrådet behöver fundera på hur man räknar på klimatnyttan av återvätning.

### **Bevattningsvåtmarker Fjellie 15:1 och 19:10**

Förslag ska presenteras för markägarna. För båda åtgärderna krävs att vatten pumpas in i dammarna.

### **Förbättringsåtgärder befintliga våtmarker**

Fyra dammar är åtgärdade och ska besiktigas vecka 25. Tre ytterligare dammar ska åtgärdas i närtid. Anmälan om vattenverksamhet inskickad för av en av tre åtgärder och anmälan om vattenverksamhet är på gång för resterande två också. Förhoppningsvis sker anläggning hösten 2023.

### **Trädplantering**

Upphandling av entreprenör pågår. Planteringen längs Höje å vid Prästberga utgår då bedömning gjorts att planteringen skulle kunna innebära negativ påverkan på fågellivet vid Kannikvåtmarken (H50).

### **Vattendialog Önnerupsbäcken**

Möte hölls 12 juni på Habo Gård där ämnet kring den oreglerade sträckan av Höje å mellan Lomma hamn och kyrkan diskuterades. Efter mötet erbjöds markägarna att åka flotte på Höje å vilket var mycket uppskattat. Nästa möte planeras i november 2023 och då fortsätter samma tema.

### **Nivåmätning Önnerupsbäcken**

Ny mätpunkt kommer upprättas vid Önnerups by. Mätpunkten blir av enklare karaktär och data kommer insamlas i fält av Ekologigruppen. Vattenrådet har redan allt material för att upprätta mätstationen så inga ytterligare kostnader tillkommer utöver konsulttid. Anledningen till att mätstationen upprättas är för att se havets eventuella påverkan på nivån i bäcken samt för att samla data inför projektering av tvåstegsdike på sträckan.

### **BG/FG beslutar**

- att godkänna fortsatt arbete enligt redovisad planering
- att lägga informationen till handlingarna

## **5.2**

### **Nivåmätningar Höje å**

Rebecka Nilsson presenterade resultat från 2022 års nivåmätningar. Rapporten inkluderar både vattenrådets insamlade data och data insamlad av VA SYD. 2022 var

### **Bilaga 5.2**

ovanligt torrt på vintern, november-december men perioden februari-mars var blöt och sen var det torrt igen i april. Om vattenrådet vill att Ekologigruppen ska ta specifika frågeställningar i beaktning till 2023 års rapport kan detta framföras till Ekologigruppen. Önskemål framfördes om att inledningen i rapporten bör utvecklas till nästa års rapport. Till 2023 års mätningar tillkommer mätstation vid Lomma kyrka och i Önnerupsbäcken men dessa kommer inte avse hela 2023. Önskemål framfördes att VA SYDs mätningar bör tas med nästa år också.

#### **BG/FG beslutar**

- att synpunkter på rapporten ska skickas in till Ekologigruppen senast 11 augusti
- att efter Ekologigruppens revidering tillstyrka rapporten och översända till styrelsen för godkännande
- att lägga informationen till handlingarna

### **5.3 Projekt KMV markavvattning**

Elin Svensson informerade kort om en workshop som hållits angående pilotprojektet där kansliet närvarade. Sammanfattningsvis innebär pilotprojektet att vattenrådet undersöker sina vattenförekomster och tar fram förslag på vilka som vattenrådet utifrån undersökningen anser bör klassas som KMV eller inte. Därefter utreder vattenrådet vilka åtgärder som i teorin är rimliga att utföra för att nå god ekologisk potential i de vattenförekomster som vattenrådet anser bör vara KMV. Därefter försöker vattenrådet förankra åtgärder hos markägare och sammanställer vilka åtgärder som man kommit fram till är rimliga att utföra i praktiken och eventuellt vilka som inte är rimliga. Stort samråd kommer att hållas i oktober 2026 så underlaget bör levereras till vattenmyndigheten cirka juni 2026. Diskussion fördes kring för och nackdelar med att delta i projektet. Om vattenrådet deltar får man förhoppningsvis mer att säga till om kopplat till bedömningen av KMV men det kommer att gå åt konsulttid. Diskussion fördes även kring att det bästa skulle vara att Ekologigruppen arbetar med projektet eftersom de sitter på mycket lokalkännedom som är värdefull för att projektet ska gå smidigt framåt.

#### **BG/FG beslutar**

- att föreslå styrelsen att vattenrådet tackar ja till inbjudan att delta i pilotprojektet under förutsättning att Vattenmyndigheten bistår vattenrådet med juridisk kompetens och annan nödvändig bakgrundskunskap för projektet samt att framtagna underlag ändå kommer att samrådats i ordinarie ordning
- att lägga informationen till handlingarna

### **5.4 Utvärdering av markersättningsutredningen**

#### **Bilaga 5.4**

Rebecka Nilsson presenterade resultat från utvärderingen av markersättningsmodellen som antogs av vattenrådet efter utredning 2017. Diskussion fördes att man bör utvärdera modellen igen om några år och kring att man bör revidera modellen utifrån rekommendationerna i sammanställt PM. Diskussion fördes även kring ifall markersättningen i stället bör uttryckas i antal prisbasbelopp. Slutligen diskuterades om föreslagen rekommendation att kansliet bör vara mer involverad i förhandlingar kopplat till markersättning är rimligt eller inte med tanke på redan hög arbetsbelastning på kansliet. Detta bör vara mer aktuellt när kansliets personal utökats.

**BG/FG beslutar**

- att föreslå styrelsen att uppdra ekologigruppen att revidera markersättningsmodellen enligt rekommendationerna i bilagan
- att föreslå styrelsen att markersättningsmodellen utvärderas på nytt om 5 år, alltså 2027
- att lägga informationen till handlingarna

**5.5 Nytt arbetsätt Länsstyrelsen Skåne**

Elin Svensson informerade om att Länsstyrelsen Skåne informerat om att deras arbetsätt ändrats. Dels innebär det att Länsstyrelsen kommer fatta beslut om individuella åtgärder som ingår i de beviljade större generella LOVA och LONA stöden framöver. Länsstyrelsen har meddelat att man vill bedöma åtgärderna efter förprojekterings slut och även göra platsbesök vid behov. Därefter ges besked från Länsstyrelsen om åtgärden är ok att finansiera med LOVA/LONA. Om Länsstyrelsen säger nej till en åtgärd får vattenrådet ta beslut om att antingen pausa/avskriva en åtgärd eller betala åtgärden utan statlig medfinansiering. Länsstyrelsen har även meddelat att man kommer skicka ut ett formulär i Excelformat som ska fyllas i efter att en åtgärd färdigställts. Detta är för att få ett gemensamt rapporteringssätt. Om arbetet med att fylla i formuläret ska läggas på konsult eller kansliet får man ta ställning till när det väl börjar användas.

**BG/FG beslutar**

- att lägga informationen till handlingarna

**6. Vattenförvaltning****6.1 Nyheter i Vattenmyndighetens åtgärdsprogram 2022–2027**

Elin Svensson gav en kort sammanfattning av Länsstyrelsens draging på föregående styrelsemöte. Länsstyrelsen framförde att nya vattenförekomster beräknas vara klara v 24 2023. Länsstyrelsen menar att dialog redan har hållits med vattenrådet och nu finns ingen möjlighet för ytterligare synpunkter och ändringar. Gällande de remisserna vattenrådet svarat på meddelade Länsstyrelsen att inget av det som togs upp i remisserna finns med i det nya åtgärdsprogrammet. Ingen av vägledningarna är heller klara men de är på gång. Efter styrelsemötet fick vattenrådet ytterligare information från Länsstyrelsen att det kommer komma upp en sida på Vattenmyndighetens hemsida som beskriver de nya vattenförekomsterna, hur man kan lämna synpunkter och när det sker revidering. Diskussion fördes gällande att överklaga beslutet om nya vattenförekomster om det visar sig att det inte finns möjlighet för synpunkter och revidering av beslutet innan nästa åtgärdsprogramscykel.

**BG/FG beslutar**

- att kansliet bevakar beslut från Länsstyrelsen och återkopplar till beredningsgruppen
- att kansliet ber ordförande om godkännande att eventuellt överklaga beslut om nya vattenförekomster
- att lägga informationen till handlingarna

## 7. Recipientkontroll

### 7.1 Information från recipientkontrollprogrammet

På grund av tidsbrist bordlades punkten.

#### **BG/FG beslutar**

- att bordlägga ärendet till nästa möte

### 7.2 Utsläppsresultat från Staffanstorps avloppsreningsverk

#### **Bilaga 7.2**

Kjell Thoreson från Staffanstorps kommun informerade om utsläppsresultat för vintern 2022–2023. Staffanstorps avloppsreningsverk har ett svårlöst problem med tillskottsvatten i spillvattenledningsnätet. Man arbetar med att filma ledningarna för spillvatten och än så länge har man hittat ett antal stora läckor och åtgärdat dessa. Man arbetar dessutom med att lokalisera felkopplingar. Man har kontroll av vattnet innan ARV, efter ARV och efter mossen. Mellan ARV och mossen tillkommer en del lakvatten från en gammal deponi. Under vintern 22/23 hade Staffanstorps ARV höga halter av kväve och fosfor i utgående vatten. Man har nu anställt en processingenjör på 18 månader som ska arbeta med att få ner kvävehalterna. Man kämpar med att få bukt på sambandet mellan flöde och nederbörd kopplat till de höga halterna. Staffanstorp har fått ett föreläggande från Länsstyrelsen att redovisa hur man planerar att hantera de höga halterna, skyfall och torra framöver. Man har lämnat in svar till Länsstyrelsen. Diskussion fördes kring ifall temperatur kan ha någon påverkan på halterna. Staffanstorp efterfrågade månadsrapporterna från vattenrådets recipientkontroll för att kunna väga in resultat från Dynnbäcken i sina analyser. Elin Fager från Staffanstorps kommun kommer framöver att vidarebefordra resultaten varje månad till ARV och visar även var löpande data från nivåmätningarna kan hittas.

#### **BG/FG beslutar**

- att kansliet följer upp och bjuder in representant från Staffanstorps kommun nästa år igen för att informera om utsläppsresultat vintern 2023–2024
- att lägga information till handlingarna

## 8. Administration/övrigt

### 8.1 Avtal bevattningsvåtmark med pumplösning

Elin Svensson informerade om att vattenrådet har planer på två bevattningsdammar kommande år där lokala förutsättningar kräver att vatten pumpas från Önnerupsbäcken till dammarna. Självfall går inte att ordna. Av vattenrådets befintliga avtalsmallar finns inget som passar dessa lösningar och därför föreslås att en ny avtalsmall för bevattningsdammar där vatten pumpas in från vattendrag tas fram.

#### **BG/FG beslutar**

- att kansliet tar fram förslag på ny avtalsmall för bevattningsvåtmark med pumplösning och presenterar på nästa beredningsgruppsmöte

- att lägga informationen till handlingarna

## 8.2 Samarbete angående vandringsled

På grund av tidsbrist bordlades punkten.

### **BG/FG beslutar**

- att bordlägga ärendet till nästa möte

## 8.3 Personalfrågor

Elin Svensson informerade om att rekrytering av vattenrådssamordnare Höje å kansli, projektanställd Höje å/vikarie Höje å, vattenrådssamordnare Kävlingeåns kansli och vattensamordnare Lunds kommun pågår. Intervjuer har hållits och enligt enhetschef Karl Asp är målet att samtliga tjänster ska tillsättas innan semesterperioden 2023.

### **BG/FG beslutar**

- att lägga informationen till handlingarna

## 8.4 Uppdrag till kansli och konsult

**Bilaga 8.5**

På grund av tidsbrist bordlades punkten.

### **BG/FG beslutar**

- att bordlägga ärendet till nästa möte

## 8.5 Beredningsgruppens möte 29 augusti

Elin Svensson presenterade förslag att besöka pågående entreprenad av bevattningsvåtmark Björnstorp som påbörjas i augusti 2023.

### **BG/FG beslutar**

- att lägga informationen till handlingarna

## 8.6 Övrigt

Staffanstorp ställde frågan om Ekologigruppen genom vattenrådet kan göra en snabb bedömning om man ska ta något speciellt i beaktning inför åtgärder i två diken, ett vid Vesums mosse och ett vid Gullåkra mosse.

### **BG/FG beslutar**

- att Ekologigruppen genom vattenrådet bistår Staffanstorps kommun med information och synpunkter kopplat till åtgärder i utkanten av respektive mosse
- att lägga informationen till handlingarna

## 8.6 Sammanträdestider 2023

<b>Styrelsen</b>		
09:00 i Lund (om inte annat anges)	2023-09-19	Lund, Stadshuset
	2023-11-28	Teams



<b>Arbetsutskottet</b>		
09:00 via Teams	2023-09-05	Teams
	2023-11-14	Teams
<b>Berednings/flödesgrupp</b>	2023-06-13	Gnejsen
08:30 på tisdagar i Lund	2023-08-29	Fält
13:00 på måndagar i Lund	2023-10-09	Gnejsen
	2023-12-05	Gnejsen

**BG/FG beslutar**

- att lägga informationen till handlingarna

**8.7**

**Publicering av protokoll**

För att kunna lägga ut protokollet från mötet på hemsidan behöver BG/FG godkänna publiceringen.

**BG/FG beslutar**

- att godkänna att protokollet publiceras på hemsidan

**Justera för**

**HÖJE Å VATTENRÅD**

Elin Fager  
Ordförande BG

Helena Björn  
Ordförande FG

Elin Svensson  
TF Samordnare

Susanne Johansson  
VA SYD